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Però les estadístiques ens poden donar alguna pista, senyor 
Almería .

Per exemple, l’any 2014, l’últim any complet de l’anterior 
equip de govern, ferrocarrils de La Generalitat va fer 2 .748 
contractes menors per un import de 8,6 milions; en 2016, 
primer any complet del nou equip de govern, els contractes 
menors van ser 200 menys, 2 .544 per un import de 5 milions, 
és a dir, una baixada de 3,6 milions respecte de l’any 2014, un 
42% menys .

Però, en tot cas, he de dir-li que es continuen prenent mesu-
res addicionals com, per exemple, licitar subministraments i 
actuacions que abans es feien amb contractes menors, com 
ara el subministrament de gasoil, de bitllets sense contacte, 
o la reparació d’equips trens-terra; agrupar contractes, per 
exemple, també es fa per a materials d’un mateix tipus que 
abans es feien per separat segon el lloc de lliurament; o esta-
blir un sistema d’alerta per tal d’avisar que un proveïdor ha 
assolit els límits previstos en la llei i poder analitzar l’objecte 
dels contractes per a avaluar si s’ha de canviar la forma de 
contractació .

Per tant, no hi ha dubte que l’actual direcció de ferroca-
rrils de La Generalitat està compromesa en elaborar amb els 
òrgans fiscalitzadors, en col·laborar amb ells per a detectar 
qualsevol pràctica ruïna i implementar les solucions el més 
prompte possible .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Passarem a la següent pregunta que formula l’il·lustre dipu-
tat Antonio Woodward al conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic .

Senyor Woodward .

El senyor Woodward Poch:

Muy buenas tardes, señor conseller .

Mire, la Comunidad Valenciana incumplió el objetivo 
de déficit en el 2017. Hace unas semanas, la Autoridad 
Independiente de Responsabilidad Fiscal, la Airef, mani-
festó que según sus cálculos la Comunidad Valenciana no 
podrá cumplir el objetivo de déficit para el 2018; es más, para 
cumplir el objetivo de déficit del 2018 requerirá de un ajuste 
de déficit adicional de cuatro décimas.

Le leo textualmente lo que decía la Airef: «La Airef estima 
improbable que la Comunitat Valenciana cumpla el objetivo 
de estabilidad apreciándose un riesgo moderado de incum-
plimiento de la regla de gasto .» Y es que para esta entidad 
mencionada nos encontramos en el glorioso pódium de las 
tres comunidades que califica como «improbable» o «muy 
improbable» el cumplimiento del objetivo de déficit del 0,4% 
junto a la Comunidad de Murcia y Extremadura .

En la valoración que realiza Airef se señala que la enti-
dad tiene discrepancias con este Consell en los famo-
sos 1 .325 millones de ingresos, y además se señala que 
tampoco ha adaptado en el presupuesto, respecto a la esti-
mación contenida en líneas, sus previsiones a un escenario 
de ingresos plausibles situando las nuevas previsiones más 
alejadas a las estimadas por la Airef .

Resumiendo, ¿qué recomienda la Airef? Que se lleve a cabo 
un seguimiento estricto de la ejecución de gastos y la apli-
cación inmediata de mecanismos de corrección ante desvi-
aciones reiteradas de aquel, de forma que garantice el 
cumplimiento de la regla de gasto y la corrección del déficit 
en dicho cumplimiento que lleva aparejado . Estas cuestiones 
–como sabrá– las dice la Airef y no las dice ni Ciudadanos ni 
las digo yo, realmente, que es la que cuestiona la gestión de 
este Consell .

Mire, la pregunta es: ¿qué medidas está implementando el 
Consell para cumplir con el objetivo de déficit para el ejerci-
cio 2018? Y ya le adelanto que espero que no me incluya la 
moción de censura a Mariano Rajoy ya que el señor Sánchez 
como nuevo presidente nos ha dicho, o ya ha avanzado, que 
no habrá modelo de financiación autonómico para el 2018.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward .

Li contestarà el conseller d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Molt bé, senyor Woodward .

En relació a les mesures que està implementat el Consell per 
a complir amb l’objectiu de dèficit per a l’exercici de 2018, cal 
dir que amb una evolució positiva de l’economia, com està 
succeint, i per tant dels ingressos tributaris, juntament amb 
el fet que es pot pensar que durant l’any 2018, si el govern 
té temps per a fer-ho –el problema que va dir l’altre dia el 
senyor president, Sánchez, és que potser no n’hi havia temps 
per a fer-ho–, però si n’hi ha temps per a fer-ho, amb la nova 
ministra d’hisenda, sàpiguen vostés que és molt probable que 
n’hi hasca un nou sistema favorable als interessos valencians .

Dic que si per un motiu, per l’increment de la millora del 
quadre macroeconòmic i, per altra banda, de la possibili-
tat que n’hi hasca un nou sistema, el cas és que tot això ens 
proporciona més recursos, no n’hi haurà necessitat de mesu-
res addicionals, aquelles que ja hem posat en marxa en exer-
cicis anteriors .

Si ambdues circumstàncies es complixen, ¡atenció!, els esce-
naris de l’actual programa econòmic financer, tal com ja va 
quedar exposat en el pla d’ajusts presentat per la Comunitat 
Valenciana en el mes d’abril passat, aniran a millor i l’acos-
tament als objectius fiscals fixats per a l’any 2018 es vorà 
afavorit .
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Fixe’s vosté, senyoria, al tancament del 2017, la Comunitat 
Valenciana presentava un dèficit en termes de SEC, de comp-
tabilitat nacional, de 796 milions d’euros, és a dir, 0,7% del 
PIB. La liquidació de l’any anterior va ser d’un dèficit de 1.571 
milions d’euros, és a dir, en 2017 n’hi ha hagut 775 milions 
d’euros ¡menys de dèficit!, una reducció del 49,33%.

És cert que l’objectiu s’havia establit en 0,6% per a la 
Comunitat Valenciana, igual que per a la resta de comuni-
tats, malgrat que partíem a l’inici de la legislatura d’una situ-
ació comparativament molt pitjor però la millora és més que 
evident, i cal destacar l’esforç molt important que ha realitzat 
esta comunitat reduint el dèficit des de 2.621 milions de l’any 
2015 als 775 milions en l’any 2017, del 2,6%, 2,59%, al 0,07% 
del PIB, aconseguit en un període de tan sols dos anys .

Això, tot i que hem estat patint un model de finançament 
autonòmic discriminatori que ens ha portat a la paradoxa 
que, malgrat fer una despesa mitjana per càpita inferior a la 
resta de comunitats, el resultat va ser de voluminosos dèfi-
cits anuals, encara que l’actual administració ha aconse-
guit la reducció que acabe d’explicar, malgrat mantenir-se 
l’infrafinançament, i malgrat la càrrega que suposa el cos 
del deute acumulat com a resultat de l’infrafinançament 
històric. A esta situació d’infrafinançament s’afegix l’escàs 
esforç que les polítiques del Govern d’Espanya han fet a la 
Comunitat Valenciana que n’hi hasca l’economia, i malgrat 
això l’economia creix i creix per damunt de la mitjana .

El pressupost de La Generalitat per a l’any 2018, aprovat per 
esta cambra, va ser una previsió d’ingressos comptant amb 
el compromís expressat per l’anterior president del govern, 
senyor Rajoy, que abans d’acabar l’any 2017 n’hi hauria 
un nou sistema de finançament autonòmic. Una previsió 
prudencial, tampoc es que vàrem pressupostar que ens anava 
a tocar la loteria amb el nou model, simplement preveient 
que La Generalitat poguera mantindre un nivell de despesa 
suficient per a entendre la prestació de serveis públics fona-
mentals en condicions tendents cap a l’equitat amb la resta 
de comunitats autònomes de règim comú, perquè en un 
termini mitjà durant el període 2009-2017 la despesa de la 
comunitat en serveis públics fonamentals fou un 6% inferior 
a la mitjana .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Senyor Woodward .

El senyor Woodward Poch:

Bueno, a ver si ya tenemos la primera crisis de gobierno con 
Pedro Sánchez que vamos a cambiar el sistema de financiación 
autonómica y la nueva ministra dice que sí . (Rient) Vamos a ver 
la incongruencia . (Veus) Pero, bueno, nos dejamos de bromas .

Yo les recuerdo que los incrementos de recursos se basan, 
fundamentalmente, en la incorporación de ingresos 

patrimoniales como aparece en el informe y, por otro lado, 
hay un crecimiento de gasto computable del 8% .

Y yo le vuelvo a recordar también que no es solo esta comu-
nidad la que ha hecho los esfuerzos para bajar el déficit sino 
son todas . Se apoya y se le reconoce el esfuerzo que está 
haciendo este gobierno en la bajada del déficit y en la conten-
ción, pero no menos cierto que seguimos utilizando partidas 
que no son las que tocarían en los presupuestos .

Y ya le vuelvo a recordar lo mismo que hice, yo espero que 
realmente se lleve a cabo un seguimiento estricto en la ejecu-
ción de gasto que realmente es ahí donde vamos a tener el 
problema en este 2018 .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward .

Senyor conseller, té vosté vint-i-quatre segons .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

¡Senyor Woodward!, nosaltres tenim una despesa per 
càpita 6% per baix de la mitjana . A vore, ¿no serà per la part 
de la despesa? ¿No li he dit mil vegades que el problema de 
l’infrafinançament no ve per la banda de la despesa, que 
ve per la banda dels ingressos? És a dir, si nosaltres tingué-
rem un finançament com cal, segurament, no només seríem 
complidors –com deia el senyor Montoro– sinó que seríem, 
bé, seríem un paradigma d’equilibri pressupostari a Europa .

Però no és el cas, no és el cas perquè tenim el sistema de 
finançament que tenim que, per cert, fa quatre anys que 
havia d’haver-se canviat .

Moltes gràcies, senyor president . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Passem a la següent pregunta, ara sí, que formula l’il·lustre 
diputat Emigdio Tormo a la consellera de Justícia, 
Administració Pública i Reformes Democràtiques .

Senyor Tormo, té vosté la paraula .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señor presidente .

Honorable consellera, los jueces protestan ante el control de 
justicia en las pruebas periciales .


